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– Munkásságodban gyakran megjelenik a múlt, 
mint téma, illetve a szülőföldedhez, nevezetesen 
a Felvidékhez való kötődés. Mit jelent számodra 
most a szülőföld?
– Komáromi, őslakos magyar közösségben nőttem 

fel. Ez folyamatosan alapja hozzáállásomnak min-
denhez.  A városban laktak a Monarchiából odate-
lepített hivatalnokok, illetve mesteremberek érkeztek 
oda, de volt egy tömb; az őslakosság, amely szinte a 
honfoglalástól kezdve összetartott, egymással háza-
sodtak, együtt dolgoztak.
– Van valamilyen fizikai jele, meg lehet fogalmaz-

ni milyen ez az „ősmagyar” arctípus?
– Herman Ottó kimondottan azt írta róla , hogy ha 

igaz magyar arcot akar látni valaki, akkor annak a 
Csallóközbe kell jönnie. Komárom meg Pozsony a 
csallóközi sziget két orra. Komárom bevehetetlen vár 
volt a történelem során, tehát se török, se tatár nem 
tudta elfoglalni. Még ’48-ban sem tudták! Nem is 

próbálták a várbeli magyar sereget legyőzni, hanem 
békekötéssel rendezték a helyzetet, és szabadon bo-
csátották a magyar harcosokat. Egy igazi ingovány 
volt a Csallóköz, Komárom körül pedig nagy vizek 
vannak. A Duna és a Vág-Duna összefolyásánál fek-
szik, sarkában az Öregvárnak. 
– Tulajdonképpen ez a megtartó közösség, vagy 

a múlt iránti fogékonyság és kontinuitás vitt téged 
előre?
– Gondolj bele, hogy a családban mindig erről volt 

szó. Úgy nőttem fel, hogy templomba jártunk. Négy-
éves voltam, mikor kitelepítettek, és a mai napig 
őrülten kívánkozom Észak-Komáromba, mert kicsi 
koromban amikor kijöttünk a templomból, akkor ott 
voltak a rokonok, rokongyerekek és akkor így, csapa-
tostól beszélgetve mentünk haza. 
– Azt olvastam az életrajzodban, hogy Szegeden 

kötöttél ki. Oda telepítettek? 
– Nem. Dél-Komáromban laktak a mamám szülei, 
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én nem vagyok olyan típus. Ennél a kötetnél mindig 
volt valamilyen impulzus, amiből el tudtam indulni. 
Gyors folyamat volt, azt gondoltam, hogy majd hó-
napokig foglalkozom vele, de hosszabb volt a felké-
szülés. Embereket kérdeztem a személyéről. Fontos 
volt, hogy olyanokat kérdezzek, akik személyesen 
ismerték, hogy legyen valami, ami összeköt vele. 
Hogy mit szeretett, milyen ember volt, ez mind ben-
ne van az egészben. Általában azoknak, akik illuszt-
rálnak, van egy saját világuk, felismerhető, hogy az 
illusztrátor mindig egy bizonyos módon fejezi ki ma-
gát. Szerintem ez hiányzott nekem akkor még Tolna-
inál, nem a saját világomon keresztül álltam hozzá, 
hanem az ő világából akartam építeni. Rossz volt a 
hozzáállásom. De volt olyan, például Bicskei Gab-
riella Puha kert című könyvénél, hogy utólag válo-
gattuk össze régi képeimből az illusztrációs anyagot, 
és átfedések voltak a szöveggel. Ezt a folyamatot 
jobban szeretem, mert nincs benne semmilyen ter-
helő dolog. Viszont nagyon örülök, hogy sikerült egy 
konkrét illusztrációt is megcsinálnom.
– Tolnaival hogy jött létre az ismeretséged?
– Ő keresett, talán még az első kiállítás után a 

könyvtárban. Ő örökké a képzőművészet irányába 
figyelt, mindig támogatta a fiatalokat. Elindít benne 
valamit a képed, és ezt görgeti, és te is része le-
szel a világának. Nekem ez nagyon jólesett abban 
az időben. Rengeteget tanultam az esszéiből, on-
nan ismertem meg sok festőt, ahogy ő leírta őket. És 
érdekes, hogy pont azért áll hozzám közel, mert az 
író szemével ír, nem pedig képzőművészeti a meg-
közelítése.
– Az irodalmon kívül mely művészeti ágak van-

nak még hatással rád? Tolnai Ottón kívül mely 
művészekkel vagy még szorosabb baráti-művé-
szeti-gondolati kapcsolatban? Nagy József mű-
vészete/színháza és a festményeid között van 
valamiféle átjárás, dialógus?
– Nagy József és Urbán András színháza nagyon 

meghatározó volt számomra, az akkori fiúm játszott 
András darabjaiban, ezért ott ültem a próbákon, ott 

éltem benne a folyamatban. Érdekelt a színház, pró-
bálkoztam a díszlettel, kosztümmel is, de valahogy 
nem szippantott be. Viszont a színház világa mint 
illúzió, és a kifejezésmód, az a fajta világformáló erő, 
lehet, hogy átjött a képekbe. Amikor fejeztem a kö-
zépiskolát, akkor működött Szabadkán Ljubiša Ris-
tić színháza, jó dolgokat láttunk, itt volt a világ, jöttek 
a nagyok, az világszínvonalú volt. Akkor igen erős 
színházi közeg létezett itt, igazi nagyvilági színházi 
központ volt Szabadka néhány évig. Hál’ istennek, 
ebben is szerencsém volt benne lenni, mert kiala-
kult egy igényesség, egy mérce. Utána a többi már 
lepörög, ami nem üti meg azt a mércét. A Bitefre 
is jártam. Nem volt pénzem, de fogtam magam, és 
elmentem Belgrádba vagy Budapestre, nem érde-
kelt, hogy nem tudtunk mit enni a háborús idők után. 
Nem csak én véreztem így. Fontos volt, hogy ott le-
gyen az a harminc–ötven fős társaság. Ugyanazok-
kal az emberekkel találkoztam mindenhol, Belgrád-
ban, Budapesten, Szegeden, bárhol. Mozogtunk. 
Meg kell tenni fiatalon ezeket az áldozatokat, mert 
különben kimaradsz a jó dolgokból.
– Egész Vajdaság megdöbbenésére és szomo-

rúságára elhunyt az egyik legnagyobb művé-
szünk, Benes József, akivel szintén szoros szak-
mai és baráti kapcsolatban voltál.
– Benest is Tolnain keresztül ismertem meg. Ottó 

ajánlott be 1999-ben – a háború idején – a veránkai 
művésztelepre, amit Benes vezetett. Nem tudom, 
hogy mit mondhatott rólam, de Benes meg Margit 
olyan atyáskodva vártak, hihetetlenül szép élmény 
az egész. Én előtte ismertem a korábbi képeit, de 
személyesen nem ismertük egymást. Akkor kerül-
tem először ilyen közeli kapcsolatba igazi nagy kép-
zőművésszel. Petrik bácsit is ismertem, de Benes 
alkotói ereje, maga a lénye nagyon meghatározó 
volt, és óriási impulzust adott egy nehéz időszakom-
ban, mikor krízisben voltam. Mikor ott van melletted 
egy mester, egy tanár, a nagy. S elég, hogy csak ott 
legyél az aurájában, mellette, s rögtön sikerülnek a 
képeid. Nem mindenkivel van ez így.



22 23

* KÉPZŐMŰVÉSZET 

és egy évig laktunk a nagymamám testvérénél, azu-
tán tudott a nagymamám egy házat venni nekünk. Ez 
’46-ban volt, ’48-ban meg Kecskés nagyszüleimet is 
kitelepítették és a mi házunkba jöttek. Általában Bé-
késcsabára meg Tolnába szerteszét dobálták a sze-
rencsétlen kitelepítettek. A nagymamám testvérének 
a bútora nem fért be a ház ajtaján, olyan kicsike házat 
kapott Békéscsabán a gyönyörű, fürdőszobás városi 
háza helyett.
– Az én dédapám andódi: őket meg Szekszárdra, 

Tolna megyébe telepítették. Nagyon furcsa dolog ez, 
mert a családunknak egyfajta kötődése lett Tolna me-
gyéhez, de igazi kötődése, a nagyapámnak legalább-
is, a Felvidékhez van, mindig mesél erről. 
– Szerinted van-e olyasmi, ami csak ott, a Fel-

vidéken van, úgy értem, valami különlegesség, 
a tájban, ami megfog? Ott vannak a mesékben, 
mondákban például az erdélyi tündérek meg a 

csallóközi tündérek…
– Röviden tudnék mesélni róla. Az ember felnő a 

Duna mellett, biciklizik- kirándul a szigetekre. A táj  
hozzátartozik, ahogy a város, a házak, az emberek, 
a múzeum, a templom, tehát a táj meg a környék. 
Négyéves voltam [mikor kitelepítettek], és utána nem 
lehetett átmenni a baráti Csehszlovákiába. A papám 
testvére odaát élt, és húsz évig nem mehetett át hoz-
zá, pedig volt híd. Azaz négyéves koromig voltam 
ott, aztán meg nemigen lehetett átmenni. Magyarnak 
lenni Komáromban kőkemény dolog volt, mert ott 
mindig sok csata volt. A várost ugyan nem foglalták 
el, mert az őslakosság megmaradt, magyar öntudat-
tal. A török időkben zsoldosokat küldtek a várba, a 
három részre szakadt Magyarország idején a Habs-
burgok jöttek. Az én őseim naszádos harcosok vol-
tak, vízi hajókkal, mint Búvár Kund, ilyen történetek 
vannak a családban.  A nagyapám is vontatott hajót, 

nem is olyan régen, az 1900-as évek elején. A felme-
nőim városi polgárok voltak, de közben gazdálkodtak, 
földjeik voltak, szőlőjük volt, állatot tenyésztettek, ke-
reskedtek. Őseim hosszú távon gondolkodtak a múl-
tat és a jövőt illetően. 
– Úgy tudom, hogy édesapád  helytörténettel is 

foglalkozott. Ahogy így nézem a gobelinjeid, élet-
művedben nagyon-nagyon fontos a múlt. 
– Igen-igen. Édesapám nem bírt beletörődni abba, 

hogy az ezeréves városmagot ’46-ban  kettévágják. 
1946-ban! Apu helytörténeti könyveket írt és Dél-Ko-
máromban helytörténeti múzeumot alapított. Ezt a 
fajta értékmentő gondolkodást valamelyest folytat-
tam. A rendszerváltás után a  művészeti életnek be-
fellegzett,  éreztem tennem kell valamit a közösségért. 
A művészeket a Magyar Képzőművészek és Iparmű-
vészek Szövetsége képviselte a szocializmusban, és 
a rendszerváltáskor meg akarták szüntetni. Oda aka-

rok kilyukadni, hogy én egy közösségépítő  családból 
és városból jöttem, s nem szerettem volna, hogyha 
összedől a szövetség! A textil szakosztály megmen-
tésére összeszedtem a összeszedtem. A Magyar 
Képző- és Iparművészek Szövetsége szétesett, a 
textileseknél azonban visszaépült. A közösségépítést 
nem  ambícióból csináltam, hanem erre rálátva, eb-
ből a „komáromi agyból” (nevet)…
– Számodra a kárpit, mint műfaj összefügg-e 

azzal, hogy a családban voltak nemesi felmenők, 
ugyanakkor ott volt a múlt felé való nyitottság?
– Igen. A gobelin műfajt azért választottam hivatáso-

mul, mert mindig az érdekelt, miként lehet maradan-
dót; száz évekig fennmaradót alkotni. Először festő 
akartam lenni, de akkor nem vettek föl a Képzőművé-
szeti Főiskolára. Teljesen véletlenül kerültem az ipar-
ra, nyomó szakra, ami nekem nem volt elég komoly 
fajsúlyú dolog. Gondold el, hogy a festészet az olyan, 
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mint ha valaki író, zeneszerző, vagy a festészetben 
foglal állást bizonyos témákban. Ha mondanivalója 
van az embernek, akkor egy mintás ruhával túl sok 
mondanivalót nem lehet kifejezni. Ugyanakkor per-
sze mégis lehet, mert itt van a nagynéném [Bódy Irén], 
akinek részben köszönhetem, hogy a művészetbe 
kerültem. Ő Iparművészeti Főiskolát végzett és az ut-
cájukban lakott egy kékfestőmester, őt is gyerekko-
rában érintette meg tehát, de igazság szerint először 
kárpitokat tervezett batikolva.
– A főiskolán milyen élmények értek?
– A főiskolával az volt a konfliktusom, hogy nekem 

komoly rajztudásom volt, amiért öt éven keresztül éj-
jel-nappal dolgoztam, és akkor azt dobjam ki az abla-
kon és kezdjek el hülyéskedni?
– Avantgárdozni.
– A tanárom állandóan elégedetlen volt, hogy én ke-

veset csinálok, mert mondjuk egy páfránylevélnek a 
hátulját – nem tudom, láttad-e már, hogy minden ki-
csi levélen hat spóra van – én gyönyörűen lerajzoltam 
és abból próbáltam textilterveket csinálni. Hát persze, 
hogy lassan ment. Elsőben 4-es osztályzatot kaptam, 
mert keveset produkáltam. Mikor visszamentem a 
diplomamunkámért, az első éves munkáimmal (ne-
vet)  volt kitapétázva a folyosó, mint didaktikai pél-
dakép. 

– Akkor most térjünk rá a Dédmamádról készí-
tett portrédra, a diplomamunkádra. Ez a portré-
dolog tulajdonképpen neked volt az ötleted. Jól 
emlékszem?
– Nem, a tanáromé. Fakultatív jártam gobelinre, az 

nem volt fő szak, és egy nagyon link tanárra volt bízva, 
aki soha nem jött korrigálni. Időnként adott egy-egy 
feladatot, azon kellett dolgozni. Kartont kellett festeni, 
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hogy aztán megszőjem róla. Ilyen feladatokat adott 
a diplomamunkára is. Az egyik baj az volt az én rajz-
tanulásommal, hogy az szocreál, a másik baj, hogy 
naturalista. A rajztanítás, az arról szólt, hogy ül egy 
modell, és te figyeld meg. Milyen a szeme, az orra, 
hasonlítson rá. Ha belegondolsz a középkori festé-
szetbe, egyáltalán semmi szükség nem volt erre a faj-
ta mesterségbeli tudásra. Iszonyú küzdelem volt ezt 
is levetkőzni, hogy ne legyen naturalista az az emberi 
figura. Sosem voltam hajlandó avantgárdot csinálni, 

Az új szobrászműhely

de a 70-es 80-as években a biennálék zsürorjai  csak 
avantgárd dolgokat vettek be. Engem tíz évig mindig 
kirúgtak a kiállításokról.
– Hogyan kapcsolódtál a Magyar Kárpitművé-

szek Egyesületéhez?
– Sokszor spekuláltunk a Szövetségben mi, gobel-

inesek azon, hogy együtt kéne szőni valamit, mert a 
szövés lassan megy, és a gobelin mégiscsak murália. 
Arra gondoltam, hogy a térképes könyvemben talált 
Hell Miksa-metszetet együtt lehetne megszőni. A 
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komoly rajztudásom volt, amiért öt éven keresztül éj-
jel-nappal dolgoztam, és akkor azt dobjam ki az abla-
kon és kezdjek el hülyéskedni?
– Avantgárdozni.
– A tanárom állandóan elégedetlen volt, hogy én ke-

veset csinálok, mert mondjuk egy páfránylevélnek a 
hátulját – nem tudom, láttad-e már, hogy minden ki-
csi levélen hat spóra van – én gyönyörűen lerajzoltam 
és abból próbáltam textilterveket csinálni. Hát persze, 
hogy lassan ment. Elsőben 4-es osztályzatot kaptam, 
mert keveset produkáltam. Mikor visszamentem a 
diplomamunkámért, az első éves munkáimmal (ne-
vet)  volt kitapétázva a folyosó, mint didaktikai pél-
dakép. 

– Akkor most térjünk rá a Dédmamádról készí-
tett portrédra, a diplomamunkádra. Ez a portré-
dolog tulajdonképpen neked volt az ötleted. Jól 
emlékszem?
– Nem, a tanáromé. Fakultatív jártam gobelinre, az 

nem volt fő szak, és egy nagyon link tanárra volt bízva, 
aki soha nem jött korrigálni. Időnként adott egy-egy 
feladatot, azon kellett dolgozni. Kartont kellett festeni, 
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hogy aztán megszőjem róla. Ilyen feladatokat adott 
a diplomamunkára is. Az egyik baj az volt az én rajz-
tanulásommal, hogy az szocreál, a másik baj, hogy 
naturalista. A rajztanítás, az arról szólt, hogy ül egy 
modell, és te figyeld meg. Milyen a szeme, az orra, 
hasonlítson rá. Ha belegondolsz a középkori festé-
szetbe, egyáltalán semmi szükség nem volt erre a faj-
ta mesterségbeli tudásra. Iszonyú küzdelem volt ezt 
is levetkőzni, hogy ne legyen naturalista az az emberi 
figura. Sosem voltam hajlandó avantgárdot csinálni, 

Az új szobrászműhely

de a 70-es 80-as években a biennálék zsürorjai  csak 
avantgárd dolgokat vettek be. Engem tíz évig mindig 
kirúgtak a kiállításokról.
– Hogyan kapcsolódtál a Magyar Kárpitművé-

szek Egyesületéhez?
– Sokszor spekuláltunk a Szövetségben mi, gobel-

inesek azon, hogy együtt kéne szőni valamit, mert a 
szövés lassan megy, és a gobelin mégiscsak murália. 
Arra gondoltam, hogy a térképes könyvemben talált 
Hell Miksa-metszetet együtt lehetne megszőni. A 
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„Kárpit határok nélkül” elnevezésű nagy, közös gobel-
inben szerepel a Hell-metszet melyet a millecentenári-
umra készítettük. Nem akartunk Nagy-Magyarország 
térképet csinálni, de amit a térképes könyvemben 
találtam, az az egész Kárpát-medence domborzati 
térképe volt. Ez a millecentenáriumkor aktuális volt, s 
harminc felé vágtuk a képet, és mindenki megszőtte 
a maga 50x50 cm-es darabkáját. A megszőtt a térké-
pet egy 25 cm-es bordűr minta piros- fehér- zöld (a 
nyers szín volt a fehér) színei tartották össze. 
– Az egyik katalógusod borítójára A víz alatti 

világ című kárpitod került. Beszéljünk kicsit er-
ről! Nekem az internacionális gótika jutott róla 
eszembe az apró virágok miatt, meg a Monet az 
l’Orangerie-ben, az a hangulat, de kicsit más világ. 
Az a fajta életvidámság…

– Fiatalságunk idején, amikor rajzolni tanultunk, a 
Képzőművészeti Gimnáziumban a tanáraink impresz-
szionista festők voltak. Ferenczy Károly, a nagybányai 
művésztelep. Például az apósom és  Barcsay Jenő jó 
barátok voltak. Az iskolaigazgató, Kántor Andor és a 
Gálffy Lola. Odajártunk, a férjem  is, meg én is. Egy-
gyel fölöttem járt a férjem. Az ő papája Nagybányán 
kezdett tanulni, Barcsayval volt egyidős, jól ismerték 
egymást Nagybányáról. A mi időnkben vagy a szoci-
alista realizmus volt, vagy a naturalista modellrajzolás 
a főiskolán. Szék, hokedli, teknő, meg nem tudom mi, 
vagy pedig az impresszionista festészet volt akkor di-
vat, ami nyilván  beivódik az emberbe.

– Megemlíteném a Körömi kárpitot, amit a tanít-
ványokkal, parasztasszonyokkal együtt szőtte-
tek…
– A parasztasszonyokkal, igen.
– Ennek a színvilága számomra a középkor le-

vegőjét árasztja Színeiben ez egy ikon, ugye?
– Kuklay Antal  hívott engem Körömbe, hogy gobe-

lin szakkört csináljak. Miskolc alatt van egy falu, tulaj-
donképpen Muhival szemben, a Sajó meg a Hernád 

ott folyik össze. 
– És akkor ott is maradt a gobelin szakkört ve-

zetni?
– Igen és először azt csináltuk, hogy kis fákat szőt-

tek a parasztasszonyok.
– Ők ehhez még értettek, vagy ezt újra kellett ne-

kik tanítani?
– Erre én tanítottam meg őket. Öt évig jártam Kö-

römbe. Mindenki ugyanazt a rajzot kapta, s még nem 
tudtam a nénik nevét, de ránéztem a fára, és tudtam, 
hogy ki csinálta, mert hasonlított rá (nevet). Tudtak 
vásznat szőni, volt fekvő szövőszék a faluban. Én 
akkor terveztem paraszt szövőszéken a körömi kis 
zarándoktemplom oltár-kárpitját (1980-1985) 

(A szabályos, hatalmas kompozíció az egyöntetű 
sík felületen, melynek közepére egy Mária-kegyképet 
helyezett, melynek kidolgozása aprólékos, a bizán-
ci-ikonok hagyományát eleveníti fel. *a szerkesztő)

– És azok között a politikai körülmények között 
hogyan lehetett ezt megcsinálni? Hiszen még a 
’80-as években vagyunk.

–  Hát sutyiban vagy hogyan is mondjam.
– A tájélmény is fontos művészetedben: Komá-

rom, a Dunakanyar. A 17–18. századi vedutákhoz 
hasonlítanak. A Dunakanyarhoz mi a kapcsolódá-
sod? Valamilyen életmotívum?
– Igen, tizenhárom éves voltam, a papám nagyon 

szeretett kirándulni. Voltak turista barátai, és elvitt en-
gem Dömösre. Onnan, a Prédikálószékről van ez a 
látvány. Tehát felmásztam papám társaságával a Pré-
dikálószék tetejére, és az egy örök emlék lett, hogy 
milyen fantasztikus onnan a Dunakanyar.
– Az életrajzodból kiérezhető, hogy az édes-

apáddal milyen jó volt a kapcsolatod. 
– Igen, nagyon jó volt. Nekem a gyerekkorom sike-

rült a legjobban (nevet). 

Az interjú 2020. nyarán készült.

  „A magyar arczra és tekintetre nézve a próbakövet ott 
találjuk meg legbiztosabban, a hol a viszonyok úgy alakulnak mint 
például Révkomáromban, a hol a változó, áramló könnyen enge-
dővárosi elemekkel szemben tömör elem áll fenn, mely hajlam és 
hivatás szerint egynemű, nem vegyül és csak kevés töredéke veszi 
fel a »divat mázát«. Vö. Herman Ottó: A magyar nép arcza és jelle-
me. Budapest, K. M. Természettudományi Társulat, 1902., 315.

  Kecskés László (1913–1995) helytörténész, múze-
umigazgató

  ifj. Gajzágó Sándor (1942-) festőművész
   Kuklay Antal (1937-) római katolikus pap, az Egri főegy-

házmegye kanokoka; író, művészettörténész, levéltáros

Családi és  történelmi kapcsolatok , s  emlékek ezer 
szálával kötődik a Duna mentén elterülő kéttes-
tű-egy szívű városhoz, Komáromhoz Kecskés Ág-
nes. A kortárs művészet alapzajába simuló,  tradíci-
ókövető elmélyült belefeledkezés jellemző munkáira. 
A  hitéhez,  hazájához,  szülőföldjéhez, a  dunai táj-
hoz fűződő emocionális kötelék jelöli ki művészeté-
nek határait. Falikárpit kollekciója jelentős részének 
a sokszínű természet az ihlető forrása.  

A szövés folyamatát végigkísérő múltidéző rítus 
elősegíti a transzcendens gondolatok archaikus 
megjelenítését. Felgyorsult világunk technikai-formai 
közhelyeinek ellenpontjaként őszinte eszmefüzérek 
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Szelíd nyugtalanság
/ Kecskés Ágnes természetelvű gobelinjei
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jelennek meg textiljein, melyek organikus, avagy ősi 
formára emlékeztetnek, ám ennek ellenére  az alko-
tás metamorfózisa folytán egyetemes jelentéssel bír-
nak. Kecskés Ágnes alkotói attitűdje egyfajta távol-
tartással kezeli a rohanó élet történéseit. Drámai 
kitörésektől mentes gobelinjeiben a szelíd nyugta-
lanság jegyeit fedezhetjük fel. A tradíciók továbbgon-
dolásával alkotta meg önmaga művészi formanyelvét, 
melyre a lágy tónusú, egymásba átfolyó, egymással 
elegyülő, egymást átszínező  fonalszálak rendezett-
sége jellemző. Meditatív érzékenységű, zöldes, kékes, 
barnás, fehér színvilágú, jellegzetes faktúrájú gobel-
injein a földi és a vízi világ szépsége jelenik meg. 


